
   فاطمه زارع
عمر 35 ساله فعاليت حرفه اي اش در عرصه 
مستندسازي و عكاسي با جنگ عجين شده 
است. طي اين سال ها هر جا ناقوسي از جنگ 
به صدا در آمده، ق�اب دوربين رضا برجي هم 
حضور داشته اس�ت. او ركورددار حضور در 
14 جنگ اس�ت. جنگ هاي اي�ران و عراق، 
افغانس�تان، تاجيكستان، كش�مير، هند و 
پاكس�تان، قره باغ، چچن، بوس�ني، كوزوو، 
لبنان، سومالي، سودان، غزه و جنگ هاي خليج 
فارس كه با قاب دوربين به ثبت آنها پرداخته 
است. تنها شش خبرنگار در دنيا هستند كه 
ملامحمد عمر، رهبر طالبان افغانس�تان را از 
نزديك ديده اند، ولي فقط شايد يك خبرنگار 
در دنيا وجود داش�ته باش�د كه س�ه هفته با 
اس�امه بن لادن، رهبر گروه القاعده زندگي 
كرده است. بيش از س�ه دهه همنشيني وي 
با ملت هاي مختلف ما را بر آن داشت تا درباره 
شبكه هاي برون مرزي صداوسيما گپ و گفتي 
داش�ته باش�يم ك�ه در ادام�ه مي خواني�د.

    
 با توجه به نق�ش محوري جمهوري 
اسلامي در منطقه، ساخت يا دوبله 
مستندهايي از كنش هاي سياسي و 
فرهنگي ايران را چقدر براي مخاطب 

برون مرزي ضروري مي دانيد؟
اتفاقي كه من بارها با آن مواجه شدم اين است 
كه هنوز به برخي كش��ورها كه مي رويم ما را 
عرب مي دانند و تصور مي كنند در كش��ور ما 
حتي خيابان آسفالت هم وجود ندارد. حدود 
30 سال است كه من به كشورهاي مختلفي 
سفر مي كنم. در سال هايي كه از فضاي مجازي 
خبري نبود آلبوم عكس��ي از مناطق مختلف 
ايران داشتم و اگر كسي س��ؤالي داشت آن را 
نش��ان مي دادم. متأس��فانه با گذشت سال ها 
و گس��تردگي ارتباطات همچنان جمهوري 
اس��امي آنگونه كه بايد شناخته نشده است.  
در كوزوو مردمي بودند كه با راديو جمهوري 
اسامي مسلمان شيعه شدند. همزماني شروع 
انقاب با جنگ باعث ش��د ما از ص��دور پيام 
انقاب عقب بمانيم. به عقيده من شروع كار 
رسانه اي انقاب را در واقع بايد از سال 1370 
تخمين بزنيم. ما از سال 70 تاكنون بايد خيلي 
بيش��تر از اين كار مي كرديم. ما خودمان را به 
دنيا نشناسانديم. خيلي جاها بايد حضور پيدا 

مي كرديم و نكرديم. 

پيشنهاد ش�ما چيست؟ جمهوري 
اسلامي از طريق شبكه هاي برون 
مرزي چگونه مي تواند خودش را به 

جهان بشناساند؟
 مخاطب خارجي وقتي سراغ رسانه جمهوري 

اس��امي مي آيد به دنبال يك گمشده است. 
به دنبال حقيقتي اس��ت كه آن را در دستان 
انقاب اسامي مي بيند. اگر آشوبي در جايي 
از جهان اتفاق بيفتد رس��انه ها همه به زبان 
خاص خودشان انعكاس مي دهند، ولي يك 
فرد حقيقت طلب جمهوري اس��امي را زبان 
خودش مي داند و به آن رج��وع مي كند. اگر 
اينج��ا نتوانيم واقعيتي را ك��ه اتفاق مي افتد 
انعكاس دهيم به بي بي سي، س��ي ان ان و... 
رجوع مي كند. از زماني كه شبكه هاي مجازي 
مرجع خبر مردم ش��د بيش از پيش ش��اهد 
شايعه پراكني هس��تيم. بالطبع در جهان هم 
همين اتفاق در حال رخ دادن اس��ت. جذب 
مخاطب و نشاندنش پاي يك شبكه با توجه 
به همه تنوعي كه در رسانه ها وجود دارد اصاً 
كار راحتي نيست.  س��رعت در اطاع رساني 
موضوع ديگري اس��ت كه رسانه هاي ما از آن 
غافل هستند. به طور مثال در جريان اتفاقي 
كه در خيابان پاسداران حدود ساعت 7 شب 
رخ داد و اخبار ساعت 21 آن را انعكاس نداد، 
مخاطب داخلي براي مطلع شدن به بي بي سي 
رجوع كرد. همين اتفاق هم در ش��بكه هاي 
برون مرزي وجود دارد، ما نبايد از سرعت در 

اطاع رساني غافل شويم. 
 با توجه به تجربيات ش�خصي ش�ما و 
برنامه سازي هايي كه در حوزه بين الملل 

داشتيد، نظرتان در باره روند پيشرفت 
شبكه هاي برون مرزي چيست؟

در جريان ساخت مستند » در امتداد غدير« 
به اين نكته رسيدم كه مسلمانان شيعه كه به 
دنبال تفكرات امام هس��تند، رسانه مرجعي 
ندارند. سال 67 كه به افغانس��تان رفته بودم 
درگيري س��نگيني بين مجاهدان و روس��يه 
اتفاق افتاده بود و رادي��و دري آن را دو هفته 
بعد انع��كاس داد؛يعني دو هفت��ه تأخير در 
اطاع رساني وجود داشت و مردم افغان نحوه 
عملكرد اين راديو را به تمس��خر مي گرفتند، 
البته ك��ه اين مبنا نيس��ت و 20 س��ال از آن 
زمان مي گذرد. الان به ش��دت در دنياي آزاد 
اطاعات نياز به حضور داري��م. مخاطب اگر 
دنبال حقيقت باشد به راحتي مي تواند دروغ را 
از راست تشخيص دهد ما فقط نياز به معرفي 
رسانه هاي خودمان داريم. كسي كه به دنبال 
شبكه هاي جمهوري اس��امي مي آيد دنبال 
تفكر انقابي است و براي تفريح نمي آيد؛چراكه 
به قدري جذابيت بصري شبكه هاي ماهواره اي 
زياد است كه ديگر س��راغ يك رسانه اسامي 
نمي آيند،بنابراين، اين مخاطب را بايد حفظ 
و اعتمادش را جلب كرد.  ما با بي بي سي فرق 
داريم و رابط��ه اي كه يك اس��پانيولي زبان با 
هيسپان تي وي دارد فرق دارد. خيلي از مواقع 
مخاطبان م��ا به خاطر تفريح و س��رگرمي به 

سراغ س��ي ان ان مي روند، اما مخاطب شبكه 
ايراني برايش تفريح محس��وب نمي شود، او 
براي يك اتفاق به دنبال ما مي آيد كه من به آن 

مي گويم تفكر انقابي. 
فعل و انفعالاتي كه در سال هاي اخير 
در فضاي سياس�ي غ�رب و امريكا 
اتفاق افتاده و ايجاد چند صدايي در 
رسانه هاي غربي را چگونه مي توان 
مصادره ب�ه مطلوب ك�رد و اعتماد 

مخاطبان خارجي را جلب نمود؟
آمدن ترامپ كمكي بود به م��ردم دنيا تا ذات 
اصل��ي س��رمايه داري، امپرياليس��م و ليبرال 
دموكراسي غرب را بشناسند. الان فرصت بسيار 
خوبي براي معرفي خودمان است. ترامپ نشان 
داد سرمايه داري به هيچ چيز جز حفظ سرمايه 
خودش فكر نمي كند. اين فرصت طايي را نبايد 
از دس��ت بدهيم. الان زمان معرفي تفكر بزك 
شده اي اس��ت كه ترامپ به برهنه ترين شكل 
ممكن در حال معرفي آن است. از جوامعي كه 
احس��اس مي كنيم از ما مطالبه حقيقت دارند 
نبايد غافل شويم. مردم اس��پانيولي زبان يكي 
از آنها هستند. مردم بس��ياري وجود دارند كه 
در جغرافياي امريكاي جنوبي، امريكاي لاتين و 
آفريقا زندگي كرده و با روحيه انقابي خودشان 
از تفكرات جمهوري اسامي استقبال مي كنند، 

اينها را نبايد دست كم گرفت. 
با توجه به اهداف مش�تركي كه نظام 
س�لطه در امريكاي لاتين و جمهوري 
اسلامي دنبال مي كند آيا شكل گيري 
يك اتحاديه راديو و تلويزيون بين ايران 

و اين كشورها را ضروري مي دانيد؟
بله. ما بايد بگرديم در اين كشورها و افراد پاي كار 
پيدا كنيم و به دنبال همين قصه باش��يم. ما بايد 
پرچمدار اين جريان باشيم. اگر ما حركت نكنيم 
نظام سرمايه داري به دنبالشان مي رود و آن تفكرات 
بيدار حاضر در اين كشورها را به انحراف مي كشد. 
به نظر شما اولويت بندي برنامه سازي 
براي اين قسم مخاطب بايد چگونه 

باشد؟
 در باره بي بي سي يك مثال معروف است كه 
اين شبكه دروغ نمي گويد، اما همه راستش 
را هم نمي گويد. رويكرد ما نبايد اين باشد. ما 
اگر بخواهيم رس��انه مرجع باشيم با توجه به 
نيازي كه مخاطب به س��مت ما كشش پيدا 
كرده- كه همان حقيقت طلبي است- بايد با 

اين رويكرد پيش برويم. 

   حسن روانشيد*
رسانه ملي اگرچه در طول س��ال هاي پس از 
انقاب اسامي مس��ير ناهموار و پر چالشي را 
سپري نموده و سعي فراوان داشته تا روي خطي 
مستقيم و بدون كوچك ترين انحراف به سوي 
اهداف بلند جمهوري اسامي كه اطاع رساني 
خالي از سياست هاي حزبي است پيش برود و 
به رغم گرداب هايي كه در مسيرش حفر شده 
بود توانسته بدون ورود به حواش��ي، آرام و به  
دور از جنجال هاي تبليغاتي تا حدودي رسالت 
خود را به انجام برساند كه همه اين موفقيت ها 
را مرهون نظارت مقام معظم رهبري با انتخاب 
رؤسايي شايس��ته براي اين مديريت حساس 
كليدي در دامنه بسط فرهنگ و انديشه جامعه 
است، اما وسعت اين مجموعه در سطح كشور 
اگر مش��مول غفلت هاي جزئي شود مي تواند 
به  م��رور زمان از يك زخم جزئ��ي به توموري 
ب��زرگ و صعب العاج منتهي ش��ود و نظام را 

ناچار س��ازد تا اقدام به جراحي آن كند! هنوز 
از دفع طرح خزنده يونسكو با عنوان 2030 در 
آموزش وپرورش فارغ نشده اند كه سروكله آن 
در بعضي از دستگاه ها نمودار مي گردد كه البته 
بيش��تر جنبه اقتصادي دارد، اما براي نهادي 
چون رس��انه ملي كمي بعيد به نظر مي رسد! 
آنچه بعضي از آيات عظام و روحانيون معزز را 
نگران مي كند حفاظت و حضانت بي چون وچرا 
از اعتقادات بحق جامعه اس��امي در مسائل 
شرعي اس��ت كه اگر ميكروبي هرچند جزئي 
در آن ورود نمايد به  مرور زمان تبديل به همان 
توموري مي ش��ود كه خواه ناخواه با مخاطرات 
جبران ناپذير روبه رو خواهد ش��د. مخاطبان 
متعدد ش��بكه هاي راديويي دو قشر متفاوت 
از جامعه اما با يك عقيده متحد هس��تند كه 
اكثريت بالاتفاق آنها را ساده دلان بي پيرايه و 
سنتي در محيط هاي كاري تشكيل مي دهند 
كه بالطبع قادر نيس��تند مفهوم دقيق بعضي 

از اصطاحات علمي را در سواد رسانه اي هضم 
نمايند، بنابراين تفسير به رأي كرده و در گام 
اول از اين رسانه شنيداري نااميد مي شوند چون 
آنچه مي گويد فراتر از س��ادگي و بي پيرايگي 
لازم درك عموم اس��ت و گروه دوم را كساني 
تش��كيل مي دهند كه از جامعه فرهيختگان 
بوده كه به راحتي سره ها را از ناسره تشخيص 
مي دهند. برنامه سياس��ي و س��نگين رؤياي 
آندلس چند وقتي است هر چهارشنبه شب بعد 
از خبر سراسري س��اعت 21 از شبكه راديوي 
سراسري به مدت 45 دقيقه پخش مي شود كه 
در ظاهر مستند و پرمحتواست، اما در لابه لاي 
آن دانس��ته يا نادانس��ته، عمدي يا بي اختيار 
مطالبي عن��وان يا تجزيه وتحلي��ل مي گردد 
كه ش��نونده را به نحوه نگارش آن مش��كوك 
مي سازد! كه اگر جز اين باش��د نيازمند ساده 
نگاري بيش��تر يا تفس��يري روان تر است. اما 
احساس بر اين اس��ت كه در اين مقاطع قصد 

عبور سريع از مطلب با به جا گذاشتن نكاتي به 
نظر پيش پاافتاده را براي متفكر كردن مخاطب 
دارند! درحالي كه به نظر مي رسد برنامه مذكور 
به طور زنده روي آنتن مي رود و تماس تلفني 
مجري حرفه اي در اين زمينه كه در پيك هاي 
صبحگاهي و نيم روزي متبحر ش��ده است با 
كارشناس��ان منتخب في البداهه است! و هر 
آنچه ابراز مي گردد به  دور از رعايت ويرايش هاي 
لازم است! اگرچه نويسنده اكثر قسمت هاي اين 
برنامه را شنيده، اما نتوانسته است خود را راضي 
نمايد كه ب��ه ديده اغم��اض از ريزه كاري هاي 
درون آن بگذرد! كه البته امكان دارد بسياري 
از شنوندگان نيز با او هم عقيده باشند، بنابراين 
توصيه مي شود يكي از قسمت هاي اين برنامه 
در آينده به شفاف س��ازي محتواها اختصاص 
داده شود تا مخاطباني چون نويسنده اين سطور 
بيش ازپيش روشن شوند تا خداي ناخواسته به 
انحراف تفكرات ذهني كش��يده نشوند. آنچه 

در محتواي اخير اين برنامه به وضوح ماحظه 
مي گرديد تسويه حساب هاي گويشي در برابر 
نگارش ها در رسانه هاي مكتوب داخلي بود كه 
مخلصانه واقعيات را بي��ان مي كردند. چكيده 
بعضي از بخش هاي اين برنامه كه سعي دارند 
به سرعت از آن گذشته اما به هرحال عنوان شود 
تفس��ير به رأي و پررنگ كردن سبك و سياق 
گونه اي از رسانه هاي معاند در لايه هايي از نقد 
است كه محتواهاي موردنظر از خطوط انتقاد 
گذشته و نوعي هجوم خزنده به ارزش هاست كه 
وظيفه دفاع را براي تريبون داران و قلم به دستان 
متعهد دوچندان مي كند تا ضمن روشن كردن 
كساني كه با اينگونه رسانه ها ارتباط ديداري و 
شنيداري دارند التفات داشته باشند كه گونه اي 
از اين تاش ها نوعي فرار به جلو براي گريز از 
واقعيت ها و حقانيت هايي است كه درباره آن 

جفا شده است!
    *روزنامه نگار پيشكسوت
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پديده ترامپ، بهترين فرصت براي شبكه هاي برون مرزي ماست

رؤياي آندلس در لفاف ابهام!

رضا برجي در گفت وگو با »جوان« از رسانه هاي برون مرزي ايران مي گويد

   معصومه طاهري
 عباس ميكاييلي يكي از مس�ئولان و مؤسسان 
انتش�ارات فدك است. انتش�اراتي كه حدوداً از 
س�ال 70 تا به امروز در حوزه كتاب هاي مذهبي 
فعاليت دارد و براي سراس�ر كش�ور كار نش�ر و 
توزيع كتاب را دنبال مي كند. يكي از مشهورترين 
آثار اين انتشارات كتابي است كه آنها در پاسخ 
به توهي�ن مجله ش�ارلي اب�دو براي ك�ودكان 
منتشر كردند كه با اس�تقبال زيادي مواجه شد. 
با ميكاييل�ي درباره اين كتاب خ�اص و وضعيت 
فعلي نش�ر در كش�ور ب�ه گفت وگو نشس�تيم. 

    
 مهم ترين مشكل در نشر كتاب چيست؟

 درهيچ دوره اي از حمايت دولت ها و ارگان هاي دولتي 
برخوردار نبوده ايم. نظارت و حمايت از فاكتورهاي 
مهم كار نشر است تا باعث دوام و ثبات نشر گردد. مثاً 
بحث معافيت از ماليات از زمان خاتمي مطرح شد و 
تا به امروز روي همان كاغذ باقي ماند و هيچ كاري و 

حمايتي براي حوزه نشر انجام نشده است. 
چه حمايتي لازم است؟

كاغذ بيش��تر از طريق گمرك وارد كشور مي شود و 
خارجي اس��ت در نتيجه قيمت و موقعيت ارز روي 
آن خيلي تأثير دارد. نوس��انات ارزي به خصوص در 
اين مدت اخير روي قيمت كاغذ تأثير زيادي داشته 
است، بنابراين كتابي كه ما زير چاپ مي بريم يا بايد 
براساس نوسانات ارزي باشد يا فروش بدون توجه به 
بالا و پايين بودن دلار كه ضرر است و خروجي مالي 
براي خود ما نخواهد داش��ت. با اي��ن وضعيت اصاً 

نمي شود روي كار چاپ و نشر حساب باز كرد. 
چرا كاغ�ذ ايراني اس�تفاده نمي كنيد تا 

دستخوش نوسانات ارز نباشيد؟
استفاده ازكاغذ ايراني در دس��تگاه چاپ چند صد 
ميليوني خيلي كم است چون پرز دارد و مشكل زاست 
اما كاغذ خارجي تنوع زيادي دارد و هر بار به شيوه 
تازه اي به بازار عرضه مي ش��ود، ب��ه طوري كه وزن 
كتاب را تقريباً نصف مي كند، خيلي به صرفه تراست 

و مردم هم بيشتر اينگونه كتاب ها را مي خرند. 
چ�را نمي توانيم كاغذ ايران�ي مرغوب و 

باكيفيت توليد كنيم؟
به طور قطع مي توانيم همانطور كه موش��ك به هوا 
برديم و انرژي هس��ته اي راه انداختي��م توليد كاغذ 
خوب هم كاري ندارد اما مشكل جاي ديگري است 
كه بايد رفع شود. اگر بايد بخش توليد را درست كنيم 

توزيع و پخش كتاب هم به خوبي انجام شود. 
تخفيف هاي بالا روي كتاب در فروش آنها 

تأثيري دارد؟
اتفاقاً اين تخفيف هاي صوري به كتاب بس��يار ضرر 
مي زند چون بدون اطاع از قيم��ت كتاب و اينكه آيا 
اين تخفيف منطقي است يا نه مشتري كتاب مي خرد، 
درحالي كه افراد در جريان نوس��انات قيمت س��اير 
ملزومات زندگي به دليل مصرف مداوم آن هستند، ولي 
از وضعيت قيمت كتاب اطاعي ندارند. مثاً نمي دانند 
نهج الباغه اي كه به قيمت 30 هزار تومان است و 50 
درصد تخفيف دارد قيمت بالايي اس��ت و مي توانند 
بدون اين تخفيف با قيمت 8هزارتومان هم نهج الباغه 
تهيه كنند. اين تخفيف هاي بالا همزمان با بالا بردن 
قيمت كتاب در مدت زماني كوتاه��ي خوب بود، اما 

كم كم به دليل عدم نظارت به كتاب ضرر رساند. 
پي دي اف هاي اينترنتي به فروش كتاب 

ضرر نمي زند؟
متأسفانه بسيار بد است. باعث كاهش فروش كتاب 
كاغذي و مكتوب شده است، زيرا همان مقدار فروش 

كتاب را در فضاي مجازي برده است. 

چرا انتش�اراتي جهاني مانند آمازون در 
حوزه كتاب هاي مذهبي نداريم؟

به دليل اينك��ه زياد خري��دار جهاني نداري��م؛ البته 
مترجم هاي خوبي در كشور هستند، ولي از آنجايي 
كه بحث فرهنگ و چگونگي ارائه آن مطرح است هنوز 
موفق نشديم به خوبي در س��طح بين المللي حضور 
داشته باش��يم. نمايشگاه س��الانه كتاب فرانكفورت 
بهترين فرصت براي عرضه كتاب از س��وي كش��ور 
ماست چون هر كشوري يك غرفه دارد،اما امسال به 
دليل حضور سلمان رشدي در نمايشگاه ما خودمان را 
تحريم كرديم و به نمايشگاه نرفتيم؛ درصورتي كه در 
چنين جاهايي بايد باشيم و آنتي تز فرهنگي خوبي ارائه 
كنيم،اما كنار رفتيم و در عوض گروهك هاي ضدايراني 
چون منافقين و مجاهدين خلق غرفه گرفتند و هرچه 

خواستند تبليغ منفي ضد ايران و اسام كردند. 
يكي از كتاب هاي حوزه كودك ش�ما كه 
فروش خوبي هم داش�ته اس�ت »محمد 
مثل گل بود« چطور شد در حوزه كودكان 

اين كتاب را منتشر كرديد؟
كتاب »محمد مث��ل گل بود« به نوعي س��نن النبي 
كودكان اس��ت كه در آن به زبان ساده اخاق و سيره 
پيامبر با تصوير و داس��تان روايت ش��ده است تا هم 
كودكان با آن ارتباط برقرار كنند و هم دوست داشته 
باش��ند و ياد بگيرند. در اين كتاب 40 محور از سيره 
و س��بك زندگي پيامبر با زباني روان و صميمي بيان 
شده است و بچه ها با تمثيل هايي كه حيدري ابهري 
نويسنده كتاب آورده، غيرمستقيم وارد زندگي شخصي 
پيامبر مي شوند. ساختار كتاب به گونه اي طراحي شده 
كه كودكان حضور پيامبر را در زندگي عادي خود حس 
كنند و به راحتي بتوانند از آن حضرت الگو بگيرند. اين 
كتاب عاوه بر آموزش س��بك زندگي پيامبر به رشد 
تفكر كودكان و پرورش هوش اخاقي آنان نيز كمك 
مي كند. عاوه براين مثال هايي كه نويسنده در ابتداي 
هر مورد بيان كرده است به كودك كمك مي كند كه 
نسبت به اصل قضيه توجه بيشتري كند، زيرا مثال ها 
با دقت انتخاب شده اند و اين روش يكي از روش هاي 

آموزشي قرآن كريم محسوب مي شود. 
كتاب را در مقابل هتاكي نش�ريه شارلي 

ابدو منتشر كرده ايد؟
 ابتدا اينطور نب��ود و كتاب در هش��ت جلد با قيمت 
2500 و مجلد20ه��زار توماني چاپ ش��د، اما بعد از 
هتاكي شارلي ابدو به حكم وظيفه مسلماني تصميم 
گرفتيم از حق خودمان بگذريم و قيمت كتاب را كمتر 
از معمول بزنيم. در 96 صفحه گاس��ه رنگي و ابعاد 
خش��تي بزرگ كار  و زير قيمت به بازار عرضه كرديم 
بدون هيچ انتفاعي تا دين خود را ادا كرده باشيم. تيراژ 
خوبي بود. آقاي ابهري از حق تأليف خود تقريباً گذشت 

ما هم هزينه هاي خود را در نظر نگرفتيم. 
بازخورد كتاب را چطور ديديد؟

بچه ها خيلي آن را دوست دارند چون طرح ها ساده 
اما حرفه اي هستند. حتي مي توانند از روي آنها هم 
نقاش��ي كنند و نكات اخاقي و رفت��اري را در كنار 
نقاش��ي ها ياد بگيرند و با كتاب مأنوس  شوند. يكي 
از دوستان كتاب را ورق ورق كرد و با مداد رنگي از 
بچه ها خواست تا از روي آن نقاشي بكشند و جايزه 

بگيرند. استقبال خوبي هم از آن شد. 
از س�وي س�ازمان يا ارگاني براي توزيع 

كتاب با شما همكاري شد؟
چون كتاب آموزش سبك زندگي پيامبر به كودكان 
است آموزش و پرورش از آن استفاده كرد. همچنين 
كميته امداد در اقدامي جالب كت��اب را به مناطق 
محرومي چون سيس��تان و بلوچستان و كردستان 

برد كه با اقبال خوبي همراه بود. 
در حال حاضر برخي كتاب ها را در انبار نگه 
مي دارند تا متناسب با قيمت ارز و دلار عرضه 

كنند. اين احتكار كتاب را تأييد مي كنيد؟
البته اسمش احتكار كتاب نيست چون اگر اين كار 
صورت گيرد به ضرر خود نشر و نويسنده مي شود. 
كتاب كالايي با تاريخ مصرف است اگر ناشري عرضه 
نكند، ناشر ديگر آن را وارد بازار مي كند و به فروش 

مي رساند پس اصاً كار عاقانه اي نيست.

تخفيف هاي صوري به ضرر كتاب است
 عباس ميكاييلی از مؤسسان مجموعه فرهنگي انتشارات فدك: 

توليد كاغذ كه از موشك هوا كردن سخت تر نيست

88498436سرویس فرهنگي

آمدن ترامپ كمكي بود به مردم 
دنيا تا ذات اصلي س�رمايه داري، 
امپرياليسم و ليبرال دموكراسي 
غرب را بشناس�ند. الان فرصت 
بس�يار خوب�ي ب�راي معرف�ي 
خودمان است. ترامپ نشان داد 
سرمايه داري به هيچ چيز جز حفظ 

سرمايه خودش فكر نمي كند


